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گروه اقتصادی - پژوهشگران 
در بخشی از این مطالعه به بررسی آثار 
و تبعات قیمت گذاری دســتوری در 
صنعــت لوازم خانگی پرداخته اند که 
در چهار سال اخیر رشد قابل توجه ۷۵ 
درصدی داشــته اما به مدد ممنوعیت 
قاچــاق و افزایش قیمت ارز. به گفته 
این مطالعه، در کشــور بیش از هزار 
واحد صنعتی تولید لوازم خانگی در 
حال فعالیت هستند و ۸۵ درصد بازار 
در اختیار ۲۵۰ بنگاه است و ۱۵ درصد 
مابقی در اختیار بنگاه های کوچک که 
بین آنها شرکت های نامعتبر و دارای 

تولیدات معیوب و فاقد خدمات پس 
از فروش فراوان است.

قیمت لوازم خانگی تولید شده 
در داخل، با توجه به »دســتورالعمل 
تعیین قیمت کالای تولید داخل« انجام 
می شود و روش قیمت گذاری توسط 
 Cost ســازمان های دولتی نیز شیوه
Plus اســت کــه در آن هزینه های 
تولید )مواد اولیه، نیروی انســانی و 
هزینه های ســربار تولیــد( به علاوه 
درصدی ســود بــرای تعیین قیمت 
نهایی در نظر گرفته می شــود؛ روشی 
کــه در آن تخمیــن قیمت با توجه به 

تفاوت زیــاد و تنوع بالای مواد اولیه 
مورد استفاده و وابستگی هزینه های 
ســربار تولید به کیفیت دستگاه ها و 
فناوری ساخت، تقریباً ناممکن است. 
ایــن روش در دورانی که یک اقتصاد 
تورم فزاینده ای را تجربه می کند، زیان 
بیشــتری برای آحاد اقتصادی اعم از 
تولیدکننده و مصرف کننده دارد و در 
نهایت نتیجه ای جز کاهش تولید و از 
بین رفتن انگیزه عرضه در برندارد که 
منجر به افزایش مجدد قیمت و زیان 

مصرف کننده می شود.
پژوهشــگران با اشاره به ضعف 

اجرا در همیــن روش قیمت گذاری 
غلط و تاخیر زیــاد در صدور مجوز 
افزایش قیمت کــه معمولاً به دلایل 
سیاســی و غیراقتصــادی به تعویق 
می افتد، می نویســند که در این روش 
بــرای تولیدکنندگان لــوازم خانگی 
۱۴ تا ۲۰ درصد ســود در نظر گرفته 
می شود اما شواهد حاکی است که این 
سود به تدریج به ۳ تا ۴ درصد رسیده 
و حتی برای برخی شرکت های بزرگ 

در برخی سال ها منفی شده است. 
به همین دلیل است که سرمایه و 
اعتبار نه به ســمت تولید که به سمت 
فعالیت های سفته بازانه و سوداگرانه 

سرازیر می شود.
در این مطالعه ذکر شــده است 
کــه اگرچــه ممنوعیــت واردات و 
افزایــش قیمت ارز باعث رشــد ۷۵ 
درصدی تولید شده اما تداوم سیاست 
ممنوعیت واردات، باعث کاهش توان 
رقابت و صــادرات این محصولات 
خواهد شــد و به تدریج قاچاق رونق 

می گیرد.
در مطالعه پژوهشگران اندیشکده 

کســب وکار شــریف و اتاق تهران، 
با تاکید بر ضرورت سیاســتگذاری 
مناســب و حمایت صحیح و اصولی 
بــه جای حمایت رانتی برای رشــد 
صنعت لوازم خانگی، مهمترین موانع 
رونق تولید در این صنعت را »دخالت 
دولــت در قیمتگــذاری و قیمــت 
غیرتعادلی ارز«، »نبود ساختار نهادی 
و کلیــدی بودن نقش افراد در فرآیند 
قیمت گذاری«، »بخشنامه های متعدد 
و متناقض«، »مشــکلات گمرکی«، 
»محتــرم نبــود حقــوق مالکیت و 
قراردادها« و »فضای رانتی و رابطه ای 

تولید« عنوان کرده اند.
این مطالعه هشــدار می دهد که 
حدود نیم قرن قبل، سیاست سرکوب 
قیمت ارز دستاوردهای صنعت لوازم 
خانگی کشــور را از بین برد و بیم آن 
مــی رود که در شــرایط کنونی نیز با 
وجود تورم سرســام آور، پایین نگه 
داشتن قیمت ارز ، باعث توجیه پذیر 
شــدن قاچاق، کاهش تولید و از بین 
رفتن صــادرات ۲۵۰ میلیون دلاری 

لوازم خانگی شود.

پژوهش جدید اتاق تهران با دانشگاه شریف بررسی کرد:

قیمت گذاری دستوری با لوازم 
خانگی ایران چه کرد؟

اتاق بازرگانی تهران در سلسله گزارش های مشترک خود با دانشگاه شریف، این بار به بازار لوازم خانگی پرداخته 
و قیمت گذاری دستوری در این بخش را بررسی کرده است.

 
گروه اقتصادی - ســخنگوی 
کمیســیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی استفاده 
بیش از حد از سفره های آب زیرزمینی 
در بخش کشاورزی را تیر خلاص به 
این منابع و ســرمایه نسل های آینده 
کشور دانســت و گفت: در شرایطی 
که ۸۵ درصد از منابع آبی کشــور در 
بخش کشــاورزی مصرف می شود، 
روند ایجاد و راه اندازی سیستم آبیاری 
نوین، پیشــرفته حرکتی لاک پشــتی 
دارد. ذبیح الله اعظمی ساردویی درباره 
مصــرف آب در بخش کشــاورزی 
با اشــاره به کاهش 9 درصدی میزان 
بارش های جوی کشــور در مقایسه با 
سال های گذشــته، گفت: در ۵۰ سال 
اخیر خشکســالی ایران بی سابقه بوده 
و میــزان بارش های جــوی 9 درصد 

کاهش یافته است.
بخــش  در  آب  مصــرف 
کشــاورزی ایران 85 درصد، در 

جهان 70 درصد
وی افزود: براساس جدیدترین 
آمــار ارائــه شــده از ســوی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
هم اکنــون حــدود ۸۵ درصد آب در 
بخش کشــاورزی کشــور مصرف 
می شود، این در حالی است که این رقم 
به طور میانگیــن در جهان ۷۰ درصد 

و در کشــورهای پیشرفته کمتر از ۵۰ 
درصد است.

حرکت لاک پشــتی آبیاری 
نوین

سخنگوی کمیسیون کشاورزی، 
آب و منابــع طبیعــی با بیــان این که 
مسئولیت توسعه و گسترش سیستم 
آبیــاری نویــن بــر عهــده وزارت 
جهادکشــاورزی اســت، گفت: در 
شــرایطی که بخش قابــل توجهی از 
منابع آبی کشــور در بخش کشاورزی 
مصرف می شود، متاسفانه روند ایجاد 
و راه انــدازی سیســتم آبیاری نوین و 

پیشرفته حرکتی لاک پشتی دارد. 
هدرروفــت آب در 65 تا 75 

درصد اراضی کشاورزی
وی بیان داشت: اکنون بین ۲۵ تا 
۳۵ درصد اراضی سراسر کشور، مجهز 
به سیســتم های آبیاری تحت فشــار 
اســت و در ســایر اراضی کشاورزی 
بــا هدررفت آب مواجه هســتیم که 
مســئولیت اصلی آن برعهده وزارت 

جهاد کشاورزی است.
انتقاد از کشت محصولات 

آب بر

اعظمی ســاردویی در ادامــه با 
انتقاد از کشــت محصولات آب بر در 
بخش کشاورزی کشور، گفت: کشت 
محصولاتی مانند هندوانه و ذرت که 
آب زیــادی را مصــرف می کنند باید 
در کشــور مدیریت شــود. وزارت 
جهاد کشــاورزی باید به کشاورزان 
و ســرمایه گذاران خود اعلام کند در 
صورت کشــت محصولات آب بر از 

آنها آب بها دریافت می کند.
ضــرورت نصــب کنتور 

هوشمند بر چاه های کشاورزی
ایــن نماینده مجلس بــا تاکید 
بــر ضــرورت نصــب و راه اندازی 
کنتورهــای هوشــمند در اراضــی 
کشاورزی کشــور، این مهم را گامی 
موثر در مدیریت مصرف آب در بخش 
کشاورزی برشمرد و تصریح کرد: باید 
با فراهم سازی تسهیلات، کنتورهای 
هوشمند در اراضی کشاورزی نصب 
شــوند و از ایــن طریق از کاشــت و 
برداشــت محصولاتی که با اقلیم این 
ســرزمین همخوانی ندارند و بسیار 

آب بر هستند، جلوگیری شود.
تعداد چاه های آب غیرمجاز 

بیشتر از چاه های آب مجاز است
وی در واکنش به بهره برداری از 
۳۳۸ هزار حلقه چاه غیرمجاز در بخش 
کشــاورزی و خلاءهای قانونی برای 
پلمپ این چاه ها گفت: در دهه هشتاد 
مجوز حفرچاه در برخی از دشت های 
کشــور بــرای انجــام فعالیت های 
کشاورزی صادر شــد که این امر تیر 
خلاص به سفره آب های زیرزمینی و 
ذخایر آبی کشور بود. اعظمی ساردویی 
با بیــان اینکه هم اکنون تعداد چاه های 
آب غیرمجــاز در بخش کشــاورزی 
از تعداد چاه های مجاز بیشــتر است، 
افزود: مدیریت این امر دشــوار است، 
چراکه کشاورزان به واسطه بهره مندی 
از ایــن چاه هــای آب امــرار معاش 
می کنند. برهمین اســاس بیش از هر 
چیز باید جایگزین مناسبی برای کسب 
درآمد کشاورز در نظر گرفته و پس از 

آن این چاه ها تعیین تکلیف شوند.
وی در ادامه ضمن مثبت ارزیابی 
کردن لایحه آبخیزداری و آبخوان داری 
افــزود: این لایحه به مهار روان آب ها، 
ســیلاب ها و تخریب هــای پس از 

بارندگی کمک می کند.

 سرمایه نسل های آینده در 
عصر حاضر نابود می شود

 سخنگوی کمیسیون کشاورزی، 
آب و منابــع طبیعی با بیــان این که با 
مصــرف بی رویه آب و عدم مدیریت 
بهینه مصرف، سرمایه نسل های آینده 
در عصر حاضر نابود می شــود، اظهار 
داشت: در شرایطی که سفره های آب 
زیرزمینی سالیانه بین ۷۰ سانتی متر تا 
یک متر فروکــش می کنند و با وجود 
اقلیم این ســرزمین، معتقــدم برای 
مدیریت این شــرایط آنطور که باید 
برنامه ریزی نشده است. برای بهبود این 
شرایط همه ارگان ها و دستگاه ها اعم از 
وزارت نیرو، وزارت جهادکشاورزی، 
دولت و ملت مســئول هستند.وی با 
تاکید بر ضرورت توجه بیشتر به مقوله 
مدیریت آب، گفت: وزارت نیرو متولی 
آب و انرژی در کشور بوده و لازم است 
توجه بیشتری به موضوع مصرف بهینه 
و مدیریت آب به عنوان یک ســرمایه 
ملی از ســوی قانــون و وزارت نیرو 
صــورت گیرد؛ این در حالی اســت 
کــه اجرای ماده ۲۷ و ۲۸ قانون توزیع 
عادلانه آب همچنــان به دلیل وجود 

مباحثی با چالش هایی همراه است.
برخی  پیشــرفت  رونــد 

پروژه های سدسازی
اعظمی ساردویی روند پیشرفت 
برخی پروژه های سدسازی در کشور 
را مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: 
ساخت و بهره برداری از سد در برخی 
از مناطق کشور باید صورت گیرد، زیرا 
از هدررفــت آب جلوگیری می کند 
بنابراین لازم است فرآیند سدسازی در 
این دست از مناطق کشور تسریع یابد. 
در این باره می توان بر لزوم تســریع در 
ساخت سد دالکی شهرستان دشتستان 
اســتان بوشهر اشــاره کرد که پس از 
گذشت ســال ها عملیات احداث آن 
۴۰ درصد پیشــرفت داشته است. وی 
ادامه داد: همچنین لازم است در حوزه 
استان سیستان و بلوچستان تعداد ۱۰ 
سد ساخته شود تا روان آب ها وارد دریا 
نشوند. این مهم باید مورد توجه وزارت 
نیرو قرار گیرد و با فعالیت در این حوزه 
از هدر رفت و بحران آب در کشــور 
جلوگیری شــود.  این نماینده مجلس 
یادآور شد: بر اساس برنامه ریزی های 
پیشین، قرار بود سد جیرفت ۳۰ هزار 

هکتار آب شرب را تامین کند و اکنون 
با گذشت حدود ۳۵ سال از افتتاح این 
سد، هنوز این مهم محقق نشده است.، 
برهمین اساس لازم است وزارت نیرو 
در عملیاتــی کردن اقدامات بازنگری 
کرده و پیشــبرد امور را تســریع کند.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، 
در مردادمــاه ســالجاری در جلســه 
مشــترک قرارگاه های مردمی بسیج، 
خاتم الانبیاء)ص( و امام حسن مجتبی 
)ع( با دســتگاه های اجرایی دولت در 
خصوص موضوع آبخیزداری گفت 
کــه در ســال های گذشــته در زمینه 
آبخیزداری در کشــور غفلت اساسی 
شــده و لازم است تمرکز جدی بر این 
موضوع و جبران کاســتی ها صورت 
گیرد و وزارت جهاد کشاورزی در این 
زمینه مکلف است تا دو هفته طرحی 
جامع با اســتفاده از همه ظرفیت های 
موجود به همراه مــدل تأمین مالی و 
فازبندی شــده برای آبخیــزداری در 
کشور تدوین و ارائه کند. وی همچنین 
دســتور تأمین اعتبار مــورد نیاز برای 
اجــرای ۱9 میلیون هکتــار عملیات 
آبخیزداری ظرف مدت ســه سال را 

صادر کرد. از ابتدای انقلاب اســلامی 
تاکنــون ۳۵ میلیون هکتار در کشــور 
آبخیزداری انجام شــده و 9۰ میلیون 
هکتــار دیگر نیز در انتظار آبخیزداری 
است که این موضوع به عنوان اولویت 
اصلی در کاهش خســارات سیل در 
اولویــت اجرایــی برنامه های دولت 
قرار گرفته اســت. بــا انجام عملیات 
آبخیزداری میزان آب چشمه ها، قنوات 
و چاهها افزایش می یابد و آبخیزداری 
در کاهش شــوری آبهای زیرزمینی و 
کاهش فرســایش خاک تأثیر بسزایی 
دارد. عملیات آبخیزداری سبب افزایش 
حاصلخیزی و رطوبت خاک شده و در 
نتیجه افزایش محصولات کشاورزی 
را به دنبال خواهد شــد. با تحقق این 
امرمی توان از ورود سالیانه ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب رســوب به مخازن سدها 
جلوگیری کرد. با عملیات آبخیزداری 
و کنترل فرســایش و تقویت پوشش 
گیاهی می توان ســالانه بیش از ۱۰۰ 
میلیارد متــر مکعب از نزولات جوی 
را کنتــرل و حفظ کرده و از هدر رفت 
و تبخیــر بی  رویه آب جلوگیری کرد. 
آبخیزداری میزان رســوب ورودی به 
شــبکه های آبیاری، انهار کشاورزی و 
مزارع را کاهــش می دهد و در نتیجه 
می توان از صــرف هزینه های گزاف 

لایروبی پیشگیری کرد.

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون 
حمل و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: 
برای رونــق اقتصادباید روی اقتصاد و 
جذابیت های دریا در بخش های باری، 

مسافری و گردشگری متمرکز شد.
سید علی حسینی، رئیس کمیسیون 
حمل و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی، 
صنایــع، معادن و کشــاورزی ایران با 
تاکید بــر اینکه باید نگاه به دریا، حمل 
و نقل دریایی، توســعه بنادر و اقتصاد 

دریامحور بلندمدت باشــد و با برنامه 
ریزی دارای چشــم انداز و منســجم 
شــرایط مطلوبی را برای تغییر و تحول 
در این حوزه رقم بزنیم، اظهار داشــت: 
نباید اقتصاد دریامحور صرفاً به تمرکز 
فعالیت هــا در چند بندر بزرگ تجاری 
کشور خلاصه شــود بلکه باید تمامی 
ظرفیت هــای دریایی و بندری را فعال 
کرد. وی ادامه داد: باید بتوانیم از ظرفیت 
بنادر کوچک به خوبی استفاده کنیم و در 
کنار بنادر بزرگ تجاری، حلقه فعالیت ها 

در حوزه دریایی و بندری را گســترش 
دهیم. رئیس کمیســیون حمل و نقل و 
لجستیک اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران با بیان اینکه دارای 
۵۸۰۰ کیلومتر نوار ســاحلی در کشور 
و از سواحل بســیار خوبی در جنوب 
ایران برخوردار هستیم، گفت: علاوه بر 
اقتصاد دریا باید روی جذابیت های دریا 
هم کار کنیم و مقوله بار و مســافر را با 

یکدیگر مدنظر قرار دهیم.
حســینی با اشاره به اینکه ایران از 

نظر لجستیکی در شرایط فوق العاده ای 
قرار دارد و می تواند محور تردد شناورها 
در منطقه باشید، عنوان کرد: باید در حوزه 
سوخت بانکرینک، تدارکات دریایی، 
سفر و گردشگری دریایی فعالیت های 
خود را توسعه بخشیم و با توجه به اینکه 
در نقطه استراتژیک منطقه قرار گرفته ایم 
از این موهبت به خوبی استفاده کنیم و 
سطح فعالیت های دریایی کشور را ارتقا 
بخشیم. وی با تصریح اینکه متأسفانه در 
رابطه با استفاده از فرصت های اقتصادی 

دریا، اقتصــاد دریامحــور و فرهنگ 
عمومی دریایی شرایط خوبی نداریم، 
بیان کرد: یکی از نکات بسیار مهم توجه 
ویِژه مســئولان به اقتصــاد دریامحور 
است و در عین حال مردم باید مشاغل 
دریایی و فرصت هــای اقتصادی دریا 
را بشناســند. رئیس کمیسیون حمل و 
نقل و لجستیک اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران در خصوص 
دغدغه هــای مقام معظــم رهبری در 
خصوص توســعه ســواحل مکران و 

نتیجه بخش نبودن فعالیت ها علی رغم 
ظرفیت بــالای اقتصادی و دریایی این 
منطقه، گفت: توســعه سواحل مکران 
شــاخص های مختلفی دارد که باید در 
دستورکار قرار گیرد اما متأسفانه با وجود 
تلاش هــای مختلــف در دولت های 
گذشــته فعالیت ها نتیجه بخش نبوده 
اســت و باید در این رابطه تجدیدنظر 
کنیم. حســینی با اشاره به اینکه توسعه 
چابهار می تواند توسعه سواحل مکران 
را در پی داشــته باشد، خاطرنشان کرد: 

علاوه بر چابهار صحبت های مختلفی 
در مورد بندر جاسک مطرح می شود و 
باید شاهد فعالیت جدی این دو بندر در 
سواحل مکران باشیم و با سرمایه گذاری 

مناســب و توسعه فعالیت ها در بخش 
ترانزیت، صادرات و واردات، حمل و 
نقل دریایی شرایطی را ایجاد کنیم که به 

توسعه سواحل مکران منجر شود.

تفاهم نامه   - اقتصــادی  گروه 
انطباق سیاســت های ارزی و تجاری 
کشور با هدف تطبیق حداکثری نقشه 
راه تجــاری و ارزی کشــور بین بانک 

مرکزی و وزارت صمت امضا شد.
در آیین امضای تفاهم نامه مذکور 
که با حضــور رییس کل بانک مرکزی 
و وزیر صمت برگزار شــد، هماهنگی 
و انسجام سیاست های ارزی و تجاری 
مورد تاکید صالح آبادی و فاطمی امین 
قرار گرفــت. رییس کل بانک مرکزی 
در این نشســت با بیان اینکه در دولت 

سیزدهم هماهنگی کاملی بین وزرات 
صمــت و بانک مرکزی در بخش های 
مختلف بویژه در حــوزه ارزی وجود 
دارد، گفــت: بانک مرکــزی و وزارت 
صمت دو بال سیاســتگذاری ارزی و 
تجاری کشــور محسوب می شوند که 
تصمیمات شان باید هماهنگ و منطبق 
باشــد و این تفاهم نامه با هدف تطبیق 
نقشــه راه تجاری و ارزی کشــور،  از 
این پس ســند و نقشــه راه این دو نهاد 
خواهد بود. وی افزود: بر این اســاس 
کمیته مشترکی بین این دو نهاد تشکیل 

می شود و تصمیمات این کمیته مبنای 
همکاری های این دو دســتگاه و سایر 
دســتگاهها در حــوزه ارزی و تجاری 
خواهد بود. صالح آبادی خاطرنشــان 
کرد: به عنوان مثال برای رفع محدودیت 
واردات کالاهایی که وارداتشان به کشور 
ممنوع است در این کمیته تصمیم گیری 
خواهد شد. رئیس کل بانک مرکزی با 
اشاره به مشوق های اخیر در نظر گرفته 
شــده در راستای بازگشت ارز حاصل 
از صــادرات گفــت: صادرکنندگان 
محصولات کشاورزی، صنایع دستی 

و دانــش بنیان که حواله ارزی دارند می 
توانند آن را به اســکناس تبدیل کرده و 
در بازار متشکل ارزی عرضه کنند و یا 
اینکه حواله خود را به بانک مرکزی داده 
و بانــک مرکزی، اســکناس معادل آن 
حوالــه را به صادرکنندگان ارایه کرده و 
آنها می توانند نسبت به فروش اسکناس 
در بازار متشکل ارزی اقدام کنند. صالح 
آبادی با بیان اینکه تراز تجاری کشور با 
احتساب درآمدهای حاصل از فروش 
نفت، گاز، میعانات و فرآورده ها  مثبت 
اســت، گفت: بر این اساس مشکلی در 

تامین ارز واردات نداریم. 
وی گفت: تدوین این نقشــه راه 
پیش بینی آینده تجارت خارجی کشور 
را برای فعالان اقتصادی امکان پذیر می 
سازد و این سند مبنای تجارت خارجی 

کشور خواهد بود.
صالح آبادی همچنین از هماهنگی 
و همراهی وزات صمت با بانک مرکزی 
قدردانــی و ابراز امیــدواری کرد این 
همکاری ها بیش از پیش تداوم داشــته 
باشد. وزیر صمت با بیان اینکه مجموع 
درآمدهای ارزی کشور حتی با احتساب 

موارد قاچاق بیش از نیاز وارداتی است 
گفت: آنچه اهمیت دارد انطباق این منابع 
و مصارف و تناظر بین مبادی و مقاصد 
است. فاطمی امین، امضای تفاهم نامه 
بانک مرکــزی و وزارت صمت را در 
راستای هماهنگی بیشتر و انسجام بین 
منابع و مصارف ارزی کشــور دانست 
و افزود: بنابراین در سطح کلان کمبود 
ارزی برای واردات کشور وجود ندارد 
و این تفاهم نامه در اصلاح برخی موانع 
و رفــع چالش های ارزی نقش موثری 

خواهد داشت.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی  :

سرمایه نسل های آینده در عصر حاضر نابود می شود

این مطالعه هشدار می دهد که حدود نیم قرن قبل، سیاست سرکوب قیمت ارز دستاوردهای 
صنعت لوازم خانگی کشــور را از بین برد و بیم آن می رود که در شــرایط کنونی نیز 
با وجــود تورم سرســام آور، پایین نگه داشــتن قیمت ارز ، باعث توجیه پذیر شــدن 
قاچــاق، کاهش تولیــد و از بین رفتن صادرات ۲50 میلیون دلاری لوازم خانگی شــود.

گروه اقتصادی - نمایندگان مجلس شــورای اسلامی از توضیحات 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص علت افزایش قیمت خودرو قانع 
نشدند. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی مجلس شورای 
اســلامی سوال جلال رشــیدی کوچی از وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
خصوص علت افزایش قیمت خودرو توسط خودروسازان علی رغم دستور 
و تاکیــد صریح رئیس جمهور و مخالفت مجلس را بررســی کردند. پس 
از اســتماع توضیحات وزیر صنعت، معدن و تجارت، نماینده سوال کننده 
از توضیحات وزیر قانع نشــد و ســوال خود را به رای گذاشت. در نهایت 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز با ۱۱۰ رای موافق، ۱۲۵ رای مخالف 
و ۱۰ رای ممتنع از ۲۵۲ نماینده حاضر عدم اقناع خود را از توضیحات وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت اعلام کرده و بدین ترتیب وزیر صنعت، معدن و 

تجارت از مجلس کارت زرد دریافت کرد.

کارتزردمجلسبه»فاطمیامین«

رونق اقتصاد با تمرکز روی جذابیت های دریا

گروه اقتصادی - رییس کل بانک 
مرکزی گفت: هیچ مشکلی برای تامین 
ارز کالاهایی کــه در بنادر باقی ماندند 
وجــود ندارد و مشــکل این کالاها در 
بحــث ریال اســت. باید ایــن کالاها 
ترخیــص و به فروش بروند و ریال آن 
تامین شود وگرنه هیچ مشکلی در بحث 
تامین ارز نداریم و هیچ کالایی به دلیل 
مشــکل ارزی بــر روی آب یا در بنادر 

نمانده است.
علی صالح آبادی در حاشیه امضا 
تفاهم نامه با وزارت صمت درباره تطبیق 
نقشــه تجاری و ارزی کشور در جمع 
خبرنگاران درباره مفقود شــدن کارت 
بانکــی برخی از اتبــاع خارجی اظهار 
داشت: هیچ کارت بانکی متعلق به اتباع 
مسدود نشده است و قرار نیست مسدود 
شــود و هر اتباعی که کد فراگیر داشته 
باشــد می تواند مانند سایر شهروندان 

عملیات بانکی با کارت متعلق به خود 
را انجام دهد.وی ادامه داد: اتباعی که کد 
فراگیر ندارند در هر اســتفاده از کارت 
بانکی تنها می توانند تا سقف یک میلیون 
تومان برداشت یا نقل و انتقالات داشته 
باشند و اگر دارای کد فراگیر باشند این 

محدودیت هم لغو می شود.
رییــس کل بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکه در عرضه ارز مشــکلی نداریم 
و با توجه میــزان صادرات نفتی و غیر 
نفتی در حال حاضر بیش از نیاز داخلی 
ارز موجود اســت و مشکلی در عرضه 
و تقاضــا نداریم.صالح آبــادی افزود: 
خوشــبختانه امسال ســطح صادرات 
نســبت به سال گذشته بهتر بوده و این 
باعث بهبود ذخایر ارزی کشور و منابع 

شده است.
صالــح آبادی مبنی بــر اینکه که 
گفته می شود تعداد کشتی حامل کالای 

اساســی به دلیل مشکل در تامین ارز و 
منشا ارزی بر روی آب مانده اند و امکان 
ترخیص آنها وجــود ندارد تاکید کرد: 
هیچ مشکلی برای تامین ارز کالاهایی 
که در بنادر باقــی ماندند وجود ندارد 
و مشــکل کالاهایی کــه در بنادر باقی 
مانده اند در بحث ریال اســت، باید این 
کالاها ترخیص و به فروش بروند و ریال 
آن تامین شــود وگرنه هیچ مشکلی در 
بحث تامیــن ارز نداریم و هیچ کالایی 
به دلیل مشــکل ارزی بر روی آب یا در 
بنادر نمانده است.وی با تاکید بر افزایش 
فروش نفت و تامین ارز در شــش ماهه 
اول امســال تاکید کرد: آمارهای بانک 
مرکزی در این باره دقیق و واقعی است 
و طبق آمارهای بانک مرکزی درآمدهای 
ارزی در شــش ماهه اول سال افزایش 
پیدا کرده و از محل فروش فرآورده های 
نفتی نفت و گاز تامین ارز قابل توجهی 

انجام شــده است .صالح آبادی با اشاره 
به وصول بخشــی از درآمدهای نفتی 
در شــش ماهه اول سال گفت: بخشی 
معوقــات ارزی کشــورهای بدهکار 
امســال وصول شد و برای مثال بخشی 
از بدهی های کشــور عراق وصول شد 
و همچنین بخشی از بدهی های ارزی 
به کشورهای طلبکار مانند ترکمنستان 

هم واریز شد.
رییس کل بانــک مرکزی درباره 
ارائه اســکناس ارز به ازای حواله ارزی 
تاکید کرد: اگر یک صادرکننده در خارج 
از کشور دارای حواله ای است می تواند 
این حوالــه را در اختیار بانک مرکزی 
قرار دهد و مابه ازای آن از بانک مرکزی 

اسکناس ارزی تهیه کند و آن را در بازار 
متشکل ارزی به فروش برساند و از این 
حواله ارزی در بحث واردات با نرخ های 
سامانه نیما استفاده خواهیم کرد. صالح 
آبادی تاکید کرد: این اقدام بانک مرکزی 
در راستای تشویق صادرات بوده است.
وی تاکیــد کرد: در حال حاضر نرخ در 
ســامانه نیما براساس محاسبات بانک 
مرکــزی نــرخ خوبی اســت و پایین 
نیست و این نرخ ها برای صادر کننده ها 
جذاب بوده است.صالح آبادی همچنین 
در مراســم امضــای تفاهمنامه انطباق 
سیاست های ارزی و تجاری کشور بین 
بانک مرکــزی و وزارت صمت اظهار 
داشــت: در دولت سیزدهم هماهنگی 

خوبی بیــن وزرات صمــت و بانک 
مرکزی در بخش های مختلف به ویژه 
هماهنگی ها در بخش ارزی وجود دارد 
و امروز تصمیم گرفتیم این هماهنگی ها 
به صورت منسجم تر اجرا شود و نقشه 
راه تجاری و ارزی کشور تنظیم و تدوین 
می شود و از این پس سند و نقشه راه این 
دو نهاد و ســایر دستگاه ها خواهد بود.

وی با بیان اینکه بانک مرکزی و وزارت 
صمت دو بــال سیاســت های ارزی 
کشور هســتند، گفت: این سیاست ها 
باید مطابق و هماهنگ با یکدیگر باشند 
و در حــال حاضر در بخش درآمدهای 
ارزی با احتســاب درامدها و صادرات 
نفتی تراز مثبت است و با در نظر گرفتن 

درآمدهــای نفتی مازاد خوبی در بحث 
منابــع ارزی داریم که بیش از نیاز ارزی 

است.
رییس کل بانک مرکزی افزود: با 
این تفاهمنامه امروز کمیته مشترکی بین 
بانک مرکزی و وزارت صمت تشکیل 
می شود و تصمیمات این کمیته مبنای 
همکاری های این دو دســتگاه و سایر 
دســتگاهها در حــوزه ارزی و تجاری 
خواهد بــود و برای مواردی مانند رفع 
محدودیت واردات کالاها در این کمیته 

تصمیم گیری می شود.
صالح آبادی تاکید کرد: به طور کلی 
هدف از این تفاهم نامه تشویق صادرات 
اســت و تدوین این نقشه راه پیش بینی 

آینده تجارت خارجی کشــور را برای 
فعــالان اقتصادی امکان پذیر می کند و 

می تواند مبنای تجارت خارجی باشد.
وی در واکنش به شایعه برکناری 
و عــدم حضور در بانــک مرکزی نیز 
تاکید کرد: این شایعات اساسا تکذیب 
می شود و بنده با قدرت در بانک مرکزی 
در حال انجام وظیفه هستم و هیچگونه 

موضوعی نیز وجود ندارد.

رییس کل بانک مرکزی  :

هیچ کالایی به دلیل نبود ارز بر روی آب نمانده است

صالح آبادی و فاطمی امین تفاهم نامه امضا کردند

رئیس کمیسیون حمل و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی مطرح کرد:


